

## EVIDENCE

(Recorded by Electronic Apparatus)

Friday, March 2, 1973

• 0937

[Text]

**The Chairman:** Order. In view of the very short time we have this morning and the very important matter of NORAD, we will start the meeting right away. The House is sitting at 11 a.m. and it seems it would be appropriate to adjourn our meeting at 10.55 a.m.

I recall Vote 1.

Department of National Defence  
Defence Services Program

Vote 1—Defence Services—Operating expenditures and authority for total commitments—\$1,621,902,000.

Today the Committee begins its examination of Canadian participation in the North American Air Defence Command. I believe members have already had distributed to them two background documents, an article by Professor Roger Swanson in the November/December issue of *International Perspectives*, and a paper prepared by the research branch of the Library of Parliament. I hope the two documents were received by all the members of the Committee.

We have with us this morning Lieutenant General Lane; Major General Magnusson, Commander Air Defence Command in North Bay; and Mr. David Kirkwood, Assistant Deputy Minister—Policy for the Department of National Defence.

Our witnesses today, as I said, are Lieutenant General Reginald J. Lane, Deputy Commander-in-Chief of NORAD Headquarters in Colorado Springs, who has come to Ottawa just for this meeting. He left Colorado Wednesday; maybe he could tell us what the temperature in Colorado was when he left.

We have also, as I said, Major General Magnusson and Mr. Kirkwood.

The Committee last examined Canada's participation in NORAD in 1969. There have been several developments since that date, including the publication of the White Paper. It will be important for us in the Committee before we meet the Minister of National Defence to be up to date on past and present developments.

Prior to his appointment as Deputy Commander-in-Chief of NORAD in July 1972, Lieutenant General Lane was the Deputy Commander of Mobile Command. He has also served in Europe as Commander of the 1st Air Division of the Canadian Armed Forces attached to NATO.

Mr. David Kirkwood became Assistant Deputy Minister for Policy in April 1972 following the restructuring of the senior organization of National Defence Headquarters. Prior to his appointment he served for three years as Assistant Secretary to the Cabinet in the Privy Council Office. Before that he had lengthy experience in the Department of External Affairs where he specialized in economic and defence questions.

## TÉMOIGNAGES

(Enregistrement électronique)

Le vendredi 2 mars 1973

[Interpretation]

**Le président:** A l'ordre, s'il vous plaît. Étant donné le délai très court dont nous disposons ce matin et la question très importante du NORAD, nous allons commencer tout de suite. La Chambre siège à 11 h. 00; il me semble donc approprié de lever la séance à 10 h. 55.

Nous passons à l'étude du crédit I.

Ministère de la Défense nationale  
Programme des services de défense.

Crédit I—Services de défense—Dépenses de fonctionnement, autorisation de contracter des engagements totalisant—\$1,621,902,000.

Le Comité commence aujourd'hui à étudier la participation canadienne au commandement de la Force aérienne de l'Amérique du Nord (NORAD). Je pense qu'on a déjà distribué deux documents, un article publié par le professeur Roger Swanson dans le numéro de novembre/décembre de *International Perspectives* et un document préparé par le service de recherches de la bibliothèque du Parlement. J'espère que tous les membres du comité ont reçu en exemplaire de chaque document.

Nous avons avec nous ce matin, le lieutenant-général Lane, le major-général Magnusson, commandant de la Défense aérienne à North Bay et M. David Kirkwood, sous-ministre adjoint, Division des politiques du ministère de la Défense nationale.

Comme je l'ai dit, nos témoins sont le lieutenant-général Reginald J. Lane, commandant adjoint du quartier général du NORAD à Colorado Springs, qui est venu à Ottawa spécialement pour cette réunion. Il a quitté Colorado Springs mercredi; il pourrait peut-être nous dire quel temps il y faisait lorsqu'il est parti.

Nous avons également, comme je l'ai dit, le major-général Magnusson et M. Kirkwood.

Le comité a déjà étudié la participation canadienne au NORAD en 1969. Il y a eu plusieurs changements depuis ce temps-là, y compris la publication du Livre blanc. Il est important que le comité se mette au courant de la situation passée et actuelle avant de rencontrer le ministre de la Défense nationale.

Avant sa nomination à titre de commandant adjoint du NORAD, en juillet 1972, le lieutenant-général Lane était commandant adjoint du commandement McGill. Il a également servi en Europe à titre de commandant de la première division aérienne des Forces armées canadiennes rattachées à l'OTAN.

M. David Kirkwood est devenu sous-ministre adjoint chargé des politiques en avril 1972, après la réorganisation des échelons supérieurs du quartier général de la Défense nationale. Avant sa nomination, il a exercé pendant trois ans les fonctions de Secrétaire adjoint du Cabinet près du Bureau du conseil privé. Avant cela, il a acquis une grande expérience au ministère des Affaires extérieures, où il était spécialiste des questions économiques et de défense.